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Waleria coraz bliżej 
remontu 

Zbudowana w 1910 roku Willa Waleria wymaga generalnego remontu,  
aby mogła w przyszłości służyć mieszkańcom

500 uczniów dodatkowo
\\\ NADARZYN

Dzieci przebywające  
w Centrum Humanitarnym 
Ptak Expo mają podjąć naukę 
w nadarzyńskich placówkach 
oświatowych. Wójt gminy 
Nadarzyn nie zgadza się  
z tą decyzją. Uważa,  
że nieuczciwe jest obarczanie 
jednej gminy ciężarem 
edukacji uczniów  
z największego punktu 
relokacji uchodźców  
z Ukrainy w Europie. 

W piątek 5 sierpnia nadarzyński 
samorząd został poinformowa-

ny, że powinien przyjąć dodatkowo 500 
uczniów do placówek oświatowych.  
Dla gminy jest to ogromne wyzwanie, 

a jak podkreślają władze-wręcz nie-
możliwe. Wcześniej samorząd przyjął 
200 uczniów, a więc ich liczba i tak  
robi wrażenie.

Samorząd skierował list do Wo-
jewody Mazowieckiego Konstantego 
Radziwiłła, w którym odniósł się do 
całej sprawy. 

Wcześniej samorząd przyjął 200 uczniów, a więc ich liczba i tak robi wrażenie

\\\ MILANÓWEK

czytaj na str. 3
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\\\ MICHAŁOWICE

Gmina Michałowice podpisała 
umowę na dofinansowanie 
remontu zabytkowego 
cmentarza z okresu I wojny 
światowej w Pęcicach.

N ekropolia, znajdująca się nieopo-
dal zespołu pałacowo-parkowe-

go ma ogromną wartość historyczną 
i wymaga remontu. Na cmentarzu na 
niewielkim wzgórku spoczęli rosyjscy 
i niemieccy żołnierze, którzy walczyli 
w 1914 roku. Pochowano tu także Po-
laka – Ignacego Tarczyńskiego. Łącznie 
w tym miejscu spoczywa ponad 250 
żołnierzy. 

Gmina Michałowice zajmie się re-
montem cmentarza. Możliwe będzie 
to dzięki dofinansowaniu z programu 
„Mazowsze dla zabytków”, w ramach 
którego samorząd pozyskał 70 tysięcy 
złotych. O pozyskaniu środków przez 

gminę informowaliśmy w lipcu br. Z ko-
lei 17 sierpnia postawiono przysłowio-
wą kropkę nad „i”. Przedstawiciele gmi-
ny Michałowice podpisali umowę na 
dofinansowanie remontu nekropolii.

Całkowity koszt prac ma wynieść 
blisko 143 tysiące złotych. Teren wyma-
ga nakładów z powodu fatalnego stanu 
cmentarza. Betonowe ogrodzenie jest 
zniszczone, mogiły i krzyże również 
przez lata nie były naprawiane. Plano-
wany jest również montaż bramy.

\\\   Troska o zabytek
W naszej przestrzeni nie brakuje 

zabytków, jednak ich stan często nie 
jest idealny. Cmentarz w Pęcicach 
zmieni swój wygląd. – To miejsce o 
niezwykłej aurze jest związane ściśle z 
historią Pęcic, przez które w 1914 roku 

przebiegała linia frontu. O doświadcze-
niach mieszkańców z tamtego okresu 
przeczytać można we wspomnieniach 
ówczesnego właściciela dworu – An-
toniego Marylskiego. W czasach, gdy 
Polska nie była bezpieczna, patriotyzm 
wyrażał się w gotowości do walki. Dziś 
nasz stosunek do kraju, wyraża się m.in. 
poprzez opiekę i dbałość o obiekty za-
bytkowe. Ten zabytek długo czekał na 
swój dobry czas i on właśnie nadszedł. 
Mamy uzgodnienia konserwatorskie, 
mamy projekt i wszystkie niezbędne 
pozwolenia. Dzięki dotacji z budżetu 
województwa mazowieckiego będzie-
my mogli efektywniej finansowo wyko-
nać to zadanie – wyjaśnia wójt gminy 
Michałowice Małgorzata Pachecka.

Artur Szpuda

Umowa na remont cmentarza

Dofinansowanie wynosi 70 tysięcy złotych
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\\\ GRODZISK MAZOWIECKI

W przeszklonej części nowej 
hali sportowej ma powstać 
grodziska palmiarnia, która 
zostanie otwarta  w dniu 
otwarcia nowej hali sportowej, 
a więc w drugi weekend 
września. Mieszkańcy mogą 
się stać jej współtwórcami.

J ak można zostać współtwórcą gro-
dziskiej palmiarni? Wystarczy prze-

kazać miastu własną roślinę, która mo-
że przestaje już mieścić się w pokoju i 
której właściciel chciałby podarować 
więcej przestrzeni do życia. 

Zdjęcie takiej palmy należy wysłać 
do dnia 1 września na adres zielony@
grodzisk.pl. Na podstawie zdjęć doko-
nana zostanie wstępna weryfikacja ro-

ślin pod kątem spełniania przez nie wy-
magań zdrowotnych i wielkościowych. 

\\\   Palma nie mieści się  
w mieszkaniu

– Burmistrz Grzegorz Benedykciń-
ski stwierdził, że oszklona część nowej 
hali, to idealne miejsce na palmiarnię i 
stworzenie zielonego zakątka, w któ-
rym mieszkańcy będą mogli nawet 
zimą, cieszyć się bogatą roślinnością 
– mówi Monika Kwiczak z Urzędu Miej-
skiego. – Pomysł, aby to mieszkańcy 

współtworzyli palmiarnię, przekazując 
rośliny, które dzięki temu zyskają prze-
strzeń do życia, a my wszyscy kolejne 
niezwykłe miejsce w naszym mieście, 
podsunęła Katarzyna Marcinkowska z 
naszego urzędu – dodaje.

Miasto chętnie więc przyjmie od 
mieszkańców duże, czyli minimum 

100 cm, zdrowe rośliny, nadające się 
do posadzenia we wnętrzach, gdzie jest 
dużo światła. Czekają na nie duże, no-
woczesne donice. Wszyscy mieszkańcy 
miasta będą mogli cieszyć się miejską 
palmiarnią już od chwili otwarcia no-
wej hali sportowej, czyli od 10 września 
2022 r. Dodajmy, że w nowej hali poza 
salami sportowymi i widowiskowymi, 
znajdzie się także obserwatorium as-
tronomiczne  oraz taras widokowy. 

Beata Pawłowicz

Palmiarnia w nowej 
hali sportowej

Palmy mieszkańców zostaną pięknie wyeksponowane w oszklonej części nowej 
hali przy ul. Sportowej

\\\ POWIAT PRUSZKOWSKI

Powiat pruszkowski 
przygotowuje się do budowy 
odwodnienia na drogach  
w Starej Wsi (gmina 
Nadarzyn), w Brwinowie  
oraz w Jaworowej (gmina 
Raszyn). Inwestycje mają być 
gotowe jeszcze w tym roku.

O dpowiednie odwodnienie drogi 
ma znaczenie dla jej trwałości 

i jakości. W głównej mierze przede 
wszystkim odpowiada za bezpieczeń-
stwo użytkowników ruchu. Powiat 
pruszkowski zamierza wykonać od-
wodnienie na trzech drogach, które 
znajdują się w jego zarządzie.

Starostwo ogłosiło zapytania 
ofertowe i czeka na propozycje po-
tencjalnych wykonawców. Planowane 
jest przygotowanie projektu wraz z 

budową odwodnienia odcinka drogi 
powiatowej nr 1501 W – ul. Grodziskiej 
w Starej Wsi. Zadanie ma polegać na 
włączeniu rowu do istniejącej sieci ka-
nalizacji deszczowej w rejonie ronda 
na skrzyżowaniu ul. Grodziskiej, ul. 
Mszczonowskiej i ul. Starowiejskiej w 
sposób umożliwiających odprowadze-
nie nadmiaru wód z rowu do kanaliza-
cji deszczowej.

Kolejna lokalizacja to skrzyżowa-
nie drogi powiatowej nr 3111 W – ul. 
Powstańców Warszawy i ul. Jagielloń-

skiej w Brwinowie. Tam planowane jest 
wykonanie dwóch studni chłonnych 
rozsączających. Ponadto inwestycja 
ma objąć wymianę istniejącej studni 
chłonnej oraz włączenie dwóch wpu-
stów deszczowych i odtworzenie pa-
sa drogowego do stanu pierwotnego. 
Wykonanie odwodnienia zaplanowano 
również w Jaworowej. Chodzi o skrzy-
żowanie drogi powiatowej nr 3121 
W – ul. Warszawskiej i ul. Drukarskiej. 
Zakres prac obejmuje budowę stud-
ni chłonnej rozsączającej, wymianę 
istniejących dwóch studni chłonnych 
oraz włączeniem istniejących wpustów 
deszczowych.

Powiat czeka na oferty do 26 sierp-
nia. Jeśli wszystko będzie w porządku, 
możliwy termin podpisania umów to 
wrzesień. Planowana realizacja prac 
związanych z odwodnieniem dróg ma 
nastąpić do końca grudnia br.

Artur Szpuda

Ulice zyskają odwodnienie 

Powiat szuka wykonawców zadań
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„Dziś nasz stosunek  
do kraju, wyraża się m.in. 
poprzez opiekę i dbałość 

o obiekty zabytkowe. 
Ten zabytek długo czekał 

na swój dobry czas i on 
właśnie nadszedł”
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\\\ MILANÓWEK

Sześć ofert wpłynęło na 
przetarg ogłoszony na remont 
i modernizację wnętrza Willi 
Waleria, gdzie ma powstać 
Interdyscyplinarne Centrum 
Kultury. Dobra wiadomość  
jest taka, że połowa z nich  
w niewielkim stopniu 
przekracza wysokość dotacji, 
jaką miasto ma na ten cel. 

R emont ma dotyczyć stropów, fun-
damentów, elewacji i odtworzyć 

dawne piękno obiektu. Miasto w ciągu 
miesiąca musi sprawdzić złożone ofer-
ty i wybrać wykonawcę oraz podpisać 
z nim umowę. 

– Z sześciu ofert, które wpłynęły, 
trzy opiewają na ok. 11 mln zł, a więc 
w niewielkim stopniu przekraczają 
dotację, jaką na ten cel miasto zdoby-
ło – powiedział wiceburmistrz Marcin 
Bąk. – Pozostałe oferty są nawet dwu-
krotnie wyższe. Dla nas ważne będzie 
także to, jak długi okres rękojmi oferują 
wykonawcy, gdyż daje nam to gwaran-
cję, że wykonawca będzie zobowiązany 
usuwać ewentualne usterki, bez gene-
rowania dodatkowych kosztów dla 
miasta – dodał. 

\\\   Wzrost cen materiałów  
i nadzór konserwatora 

Po przejrzeniu złożonych ofert wi-
ceburmistrz jest jednak dobrej myśli, 
że remont uda się przeprowadzić, choć 
wzrost cen materiałów, jak i usług, w 
wypadku remontu, który odbywa się 
pod nadzorem konserwatora zabyt-
ków, stawiał tę inwestycję pod dużym 
znakiem zapytania. Koszty wzrastają 
choćby dlatego, że konserwator nie 
zgodził się m.in. na wymianę spróch-
niałych drewnianych stropów na lek-
kie wylewane stropy betonowe. A więc 
podczas remontu willi wzmocnienie 
konstrukcji istniejących belek odbędzie 

się większym kosztem w innej tech-
nologii. 

– Wzmocnienie stropów jest ko-
nieczne, gdyż Waleria zbudowana zo-
stała jako budynek mieszkalny, a po 
remoncie ma zostać budynkiem uży-
teczności publicznej, siedzibą Interdy-
scyplinarnego Centrum Kultury. A więc 
parametry konstrukcyjne muszą speł-
niać normy bezpieczeństwa budynków 
użyteczności publicznej – wyjaśnił wi-
ceburmistrz. 

Tymczasem nie tylko stropy, ale 
także fundamenty są dla tego celu zbyt 
słabe. Podczas remontu trzeba je bę-
dzie wzmocnić w technologii właści-

wej dla okresu budowy Walerii, a więc 
glinianymi bloczkami. Remont ma być 
zakończony do końca przyszłego roku 
ze względu na dotację, ale również na 
następującą dewastację willi. Ponieważ 
wiele prac będzie prowadzonych we-
wnątrz budynku, a dach Walerii został 
już wymieniony, remont będzie mógł 
rozpocząć się już jesienią i będzie trwał 
także w zimie. Nowością, która pojawi 
się w tym zabytkowym, bo pochodzą-
cym z początku XX wieku budynku 
będzie centralne ogrzewanie i winda. 
Dodatkowo rewitalizacja obejmie także 
park otaczający willę.

Test i zdjęcia Beata Pawłowicz

Waleria coraz bliżej remontu 

Willa Waleria ma wróci do swojej dawnej piękności, którą dziś możemy  
podziwiać na fotografiach z lat 30. 

– Zapewnienie edukacji dla dzieci 
przebywających w Rządowym Cen-
trum Pomocy Humanitarnej Ptak, 
samodzielnie przez samorząd gminy 
Nadarzyn jest niemożliwe do zreali-
zowania – czytamy w korespondencji. 
– Do gminnych publicznych szkół pod-
stawowych uczęszcza obecnie 2045 
uczniów, w tym blisko 200 uczniów to 
uchodźcy mieszkający na terenie gminy 
– napisano. 

Gmina jednak wysunęła propozy-
cję. W piśmie podpisanym przez wójta 
Dariusza Zwolińskiego przedstawiono 
możliwość zaadaptowania działki, nie-
daleko Rządowego Centrum Pomocy 
Humanitarnej, na cele oświatowe. Pod-
kreślono jednak, że gmina nie ma środ-
ków w budżecie na ten cel. Dlatego też 
wskazane byłoby wsparcie funduszu 
z rezerwy celowej budżetu państwa.

\\\   Rozmowy z kuratorium
W sprawie ważną rolę odgrywa 

Kuratorium Oświaty, które 11 sierpnia 
skierowało do wójta gminy Nadarzyn 
pismo w sprawie organizacji nauki dla 
dzieci ukraińskich. Poproszono o infor-
mację na temat poczynionych działań 
i ilości przyjętych uczniów. Samorząd 

gminy Nadarzyn odpowiedział, że „za-
pewnienie miejsc dla ponad 500 ucz-
niów w istniejącej Szkole Podstawowej 
w Nadarzynie nie jest możliwe z dnia  
na dzień”.

Jednocześnie gmina zwróciła uwa-
gę na fakt, że na zapewnienie miejsc ma 
mało czasu. – Nie są tym samym reali-
styczne ani uprawnione oczekiwania ze 
strony wojewody mazowieckiego oraz 
Kuratorium Oświaty, że tylko jeden sa-
morząd na poziomie gminnym, poin-
formowany o tak ogromnym zapotrze-
bowaniu w dniu 5 sierpnia 2022 r., na 
niespełna miesiąc przed rozpoczęciem 
roku szkolnego, będzie miał możliwość 
zapewnienia edukacji dla dodatkowych 
kilkuset uczniów – wyartykułowano w 
liście do Kuratorium Oświaty.

\\\   „Nieuczciwe wobec  
mieszkańców”

Wójt Dariusz Zwoliński ocenił ca-
łą sprawę. – Nieuczciwym jest wobec 
mieszkańców niemal 15-tysięcznej 
gminy wymagać, aby samodzielnie po-
nosiła cały ciężar edukacji uczniów z 
największego punktu relokacji uchodź-
ców z Ukrainy w Europie. Skoro jest 
to Centrum Rządowe i ogólnopolskie, 
podlegające wojewodzie mazowieckie-
mu, problem powinien zostać rozwią-
zany na poziomie wojewody, nie zaś 
jednej gminy – skomentował włodarz.

Przypomnijmy, że w gminie Nada-
rzyn działa Gminne Centrum Pomocy 
Ukrainie, które zapewnia wsparcie rze-
czowe i materialne dla uchodźców. Nie 
pominięto kwestii związanych z oświa-
tą. – Także kwestia nauki ukraińskich 
uczniów w gminnych  szkołach była 
rozwiązywana na bieżąco od momentu 
pojawienia się pierwszych uchodźców. 
Naukę zorganizowano dla ponad 200 
osób – zaznacza Dariusz Zwoliński.

Artur Szpuda

500 uczniów 
dodatkowo

 Centrum Pomocy Humanitarnej
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Sierpniowa podróż do Nadarzyna 
i co ma z tym wspólnego fabryka cukru?
Ostatnio bohaterem notatek praso-

wych był cukier i ten fakt zainspi-
rował mnie do wycieczki w okolice Na-
darzyna, Błonia i Pruszkowa. Pierwsza 
z miejscowości zafascynowała mnie 
ciekawą architekturą dwóch budowli; 
kościoła i Ośrodka Kultury. Nadarzyn 
to jedna z najstarszych miejscowości 
na Mazowszu, już w 1453 r. Tomasz 
Nadarzyński uzyskał od księcia mazo-
wieckiego Bolesława IV przywilej na 
lokację miasta na prawie chełmińskim. 
Jednak nie ma tu zbyt wielu zabytków. 
Liczne pożary co jakiś czas niszczyły 
miasto. Miejscowość położona przy 
ruchliwym szlaku handlowym miała 
szansę na bardzo intensywny rozwój.  

\\\   Pożar Nadarzyna  
w 1900 roku

22 sierpnia 1900 roku dziennik 
„Kurjer Codzienny” zamieścił następu-
jącą notatkę: „Groźny pożar. Wczoraj 
około g. 10 wieczór zajaśniała jaskrawa 
łuna w stronie rogatek jerozolimskich. 
Ogień szerzył się za granicami miasta 
w okolicach Tarczyna. Łunę było da-
leko widać poza Warszawą.” Następ-
nego dnia wszystko okazało się jasne. 
23 sierpnia prasa doniosła: „Pożar 
Nadarzyna”. Ogień strawił 42 domy 
w miasteczku Nadarzyn w powiecie 

błońskim. Płonęły domy i zabudowa-
nia gospodarskie wokół nich, spaliła 
się też synagoga. Ocalono kościół i za-
bytkowy zajazd, co miało niebagatelne 
znaczenie, gdyż uratowano z tej strasz-
nej pożogi archiwa. Ogień gasiło kilka 
straży ogniowych. Jedna z pierwszych 
na miejsce pożaru pospieszyła straż 
ogniowa z fabryki cukru „Józefów”. Za-
notowano też, że w gaszeniu pożaru 
nie uczestniczyła straż warszawska. 
Owszem, warszawska straż na widok 
łuny pożaru wyjechała, sądząc, że po-
żar szerzy się na terenie Warszawy, ale 
gdy okazało się, że nie i że ogień jest już 
za rogatkami miasta, zawrócono.

 Łuna pożaru była tak wielka, 
że widziano ją z kolei warszawsko-
-petersburskiej odległej o kilka mil od 
Nadarzyna.

Kolejny pożar miasta miał miejsce 
w 1915 roku, w którym spłonęły drew-
niane domy w rynku.

Nadarzyn, leżący nad rzekami 
Utratą i Zimną Wodą, był niegdyś jed-
nym z najstarszych osiedli Księstwa 
Mazowieckiego. Zgodnie z dawnymi 
przekazami, nazwa miejscowości po-
wstała od fonetycznej zbitki słów „na-
dał Rzym”, co może wyjaśniać to, że do 
XV w. należał do dóbr kościelnych. Na-
stępnie przeszedł we własność rodziny 
Radwanów.  

Można w tym miejscu opisu wyda-
rzeń zadać pytanie, jak to jest możliwe, 
że w tych pożogach uratował się stary 
zajazd, jeden z najciekawszych zabyt-
ków Nadarzyna? Najwidoczniej domy 
jak i ludzie mają szczęście lub nie.

\\\   Zajazd i kościół  
w Nadarzynie

 W czasach, gdy Nadarzyn prze-
szedł z rąk hetmana Branickiego do 
rąk Tomasza Ostrowskiego zaistniała 
potrzeba wybudowania zajazdu, w 
którym kupcy mogliby się zatrzymać 
podczas swoich podróży. Tak więc na 

początku XIX w. wybudowano kościół 
i zajazd. Architektem kościoła pw. św. 
Klemensa i zajazdu był Jakub Kubicki, 
co wyjaśnia, że w obu bryłach budowli 
występują podobne elementy archi-
tektoniczne. Na podstawie projektów 
architekta Kubickiego zrealizowano też 
np. ratusz w Płocku, przebudowę pała-
cu w Radziejowicach, kościół w Radzie-
jowicach, przebudowę warszawskiego 
Belwederu itd. Zdolny architekt pro-
jektujący w czasach porozbiorowych 
w okolicach Warszawy wart jest przy-
pomnienia, to co stworzył naprawdę 
cieszy oko. Wracając do zajazdu w 
Nadarzynie, tak o nim pisze Ewa Ka-

mińska w miesięczniku „Spotkania z 
Zabytkami” w 1989 r.: „Szczególnym 
urbanistyczno-architektonicznym wa-
lorem nadarzyńskiego zajazdu było 
jego usytuowanie na planie w kształ-
cie dwóch liter „T”. Plan ten pozwolił 
na związanie placu przed kościołem i 
rynku z zajazdem w harmonijną całość, 
a jednocześnie na stworzenie z każdej 
strony równoważnych plastycznie brył. 
Wzdłuż osi budynku zajazdu znajdował 
się przejazd. Część frontowa mieściła 
po prawej stronie sień i cztery poko-
je, symetrycznie rozmieszczone po 
obydwu stronach korytarza. Po lewej 

znajdowały się: szynk, komora i dwa 
pomieszczenia służące gospodarzowi. 
Od strony kościoła ulokowane były 
pokoje gościnne. W XIX w. zajazd w 
Nadarzynie stał się znanym punktem 
na kupieckim szlaku. Ale szczególnie 
rozsławił to miejsce książę Józef Po-
niatowski, który zatrzymał się tu przed 
bitwą pod Raszynem w 1809 r. Od tej 
pory zajazd nazywano często „Ponia-
tówką”, a sam książę stał się patro-

nem ulicy, przy której stoi zabytkowy 
budynek. Obiekt przetrwał w niemal 
pierwotnej formie do pierwszych lat XX 
w. Jedynie na przełomie XIX i XX w. za-
stąpiono drewniane słupy, na których 
opierały się podciągi podtrzymujące 
strop, słupami murowanymi. W 1912 
r. zajazd stracił swą uprzednią funkcję. 
Odcięta została jego południowa część 
i wydzielono samodzielny budynek 
z nadbudową mieszkalną. W okresie 
międzywojennym zbudowano żelazne 
ogrodzenie z bramami, ścięto narożniki 
budynku od strony drogi, zwiększono 
liczbę okien w obydwu ryzalitach za-
chodnich. Przed 1945 r. nadbudowa-
no piętro nad zajazdem, a wewnątrz 
obiektu przebudowano szynk na apte-
kę. Po 1957 r. poddano zajazd remon-
towi. Wymieniono wtedy mury jego 
części środkowej i zamknięto szczyt 
budynku od południa. W 1977 r. Urząd 
Gminy w Nadarzynie postanowił ad-
aptować zajazd na Gminny Ośrodek  
Kultury”.

\\\   Co z tym cukrem?
W tej opowieści o Nadarzynie za-

ciekawiła mnie wzmianka o cukrow-
ni „Józefów”, z której w czasie pożaru 
Nadarzyna wyjechała straż pożarna 
i dzielnie zmagała się z żywiołem. 
Szybko okazało się, że była to jedna z 
najbardziej nowoczesnych cukrowni 
w XIX wiecznej Europie. W „Kuryerze 
Warszawskim” z 27 września 1870 
roku jest ciekawa notatka z Wystawy 
Płodów Rolniczych: „Cukry zjawiły się 
w bardzo umiarkowanej liczbie oka-
zów. Właściwie jedna tylko cukrownia 
Józefów, założona od 5 lat przy stacji 
kolei żelaznej Pruszków, wystąpiła od-
powiednio. Pierwsza to w kraju naszym 
cukrownia systematu dyfuzyjnego, to 
jest otrzymująca sok z buraków nie 
za pomocą wygniatania go prasami, 
ale przez rozpuszczanie go. Różnych 
kształtów kawały cukru z tej cukrowni, 
zdają się być bardzo odpowiednimi w 
praktycznym zastosowaniu.” Założyć 
świetnie działającą cukrownię to wiel-
ka umiejętność i duża wiedza. Trzeba 
znaleźć obszar, gdzie jest właściwa, 
urodzajna gleba dla hodowli buraka 
cukrowego, gdzie znajdą się folwarki o 
dużej powierzchni upraw i ich właści-
ciele, umiejący zatrudnić wielu robotni-
ków rolnych. Ważny jest też transport, 
w tym przypadku kolej, bo dziewięt-
nastowieczne drogi nie nadawały się 
do transportu. Powstała sieć zarówno 
wąsko jak i normalnotorowej kolejki, 
bo jedna musi zwozić buraki z pola, a 
ta druga odwozić cukier w świat do od-
biorców. Cukrownią zarządzała spółka. 
W 1938 r. siedziba zarządu znajdowała 
się przy ul. Trębackiej 15, a zakłady w 
Płochocinie. I tak tu było, aż do 1947 
roku cukrownia działała perfekcyjnie. 
W 1947 r. pożar spalił część zabudowań 
i nigdy nie wrócono do produkcji cukru.  

Małgorzata Szturomska
Kuryer Warszawski, na pierwszej stronie jedna z pierwszych informacji  
o cukrowni „Józefów”

Polecana książka, na okładce  
cukrownia Józefów

Nadarzyn dziś 

Zajazd w Nadarzynie w 1988 r. 
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Podczas uroczystego otwarcia placu 
burmistrz Grzegorz Benedykciński podzię-
kował wszystkim, którzy przyczynili się do 
tej, niezwykłej przemiany betonowego do 
niedawna deptaka w oazę zieleni. Jedną  
z wymienionych osób była Katarzyna Mar-
cinkowska, specjalistka z Urzędu Miejskie-
go, pomysłodawczyni projektu rewitalizacji, 
który połączył ekologiczne podejście do 
organizacji przestrzeni miejskiej z dbałością 
o elementy historyczne tego miejsca. Inwe-
stycja została dofinansowana w 85 proc.  
z funduszy norweskich.

Zielono-niebieskie warsztaty 
dla mieszkańców

Wszyscy, którzy tego dnia przybyli 
na uroczystość, wzięli udział w licznych 
warsztatach i prelekcjach. Dzieci i dorośli 
chętnie wysłuchali wskazówek na temat 
sadzenia roślin, tworzenia kompozycji 
kwiatowych, czy zastosowania lawendy.  

Na miejscu można też było poznać cieka-
wostki o świecie pszczół. Ponadto tego dnia 
na placu Wolności stanęła wystawa plene-
rowa pt. „Plac Wolności – dawniej i dziś”.

– Cieszę się, że nie ma betonu, a są 
drzewa i krzewy – powiedziała Anita Wit-
kowska, emerytka, mieszkająca przy ulicy 
Sadowej. – Na placu jest wiele wygodnych 

ławek, a więc będzie można odpoczywać 
tu, patrząc na kwiaty i dzieci, skaczące przez 
fontannę. Jestem szczęśliwa, że ten plac jest 
teraz pełen zieleni – dodała. 

– To bogactwo zieleni pośrodku miasta 
jest możliwe dzięki temu, że pod placem 
znajdują się zbiorniki retencyjne. Ich za-
daniem jest zatrzymanie wody po to, aby 
służyła ona do nawadniania drzew i innych 
rosnących tu roślin – powiedziała Katarzyna 
Marcinkowska, kierownik projektu. – Niecki 
na trawnikach, nad którymi są malownicze 
mostki, to także elementy ekologicznego 
systemu zagospodarowania wód opado-
wych. Nawet rośliny, które tu posadziliśmy, 
mają za zadanie, nie tylko być piękne, ale 
także oczyszczać powietrze. Podobnie 
fontanna, to nie tylko radość dla oczu, to 
również płaszcz wody oddzielający zieloną 
część placu od ruchliwej ulicy. A więc cały 
plac został zaprojektowany tak, aby za- 
pewniał czystsze powietrze oraz przyja-

zny mikroklimat dla spacerujących i od-
poczywających na ławkach mieszkańców  
– dodała. 

Plac Wolności to prawdziwy przykład 
nowoczesnego podejścia do inwestycji 

miejskich. Długie miesiące remontu miały 
ogromny sens, gdyż mieszkańcy zyskali ko-
lejną, szczególnie cenną, gdyż usytuowaną 
w samym centrum zieloną przestrzeń. 

Tekst i zdjęcia Beata Pawłowicz

O projekcie: Poprzez fundusze EOG i fundusze norweskie, Islandia, Liechtenstein i Norwegia przyczyniają się do zmniejszania nierówności społecznych i ekonomicznych oraz wzmacniania relacji dwustronnych 
z państwami beneficjentami w Europie. Trzy państwa ściśle współpracują z UE na podstawie Porozumienia o Europejskim Obszarze Gospodarczym (Porozumienie EOG). W okresie 2009–2014 wartość funduszy EOG i 
funduszy norweskich wynosi 1,79 miliarda euro. Norwegia zapewnia około 97% łącznego finansowania. Fundusze są dostępne dla organizacji pozarządowych, instytucji badawczych i szkół wyższych, sektora publicz-
nego i sektora prywatnego w 12 nowoprzyjętych państwach członkowskich UE oraz Grecji, Portugalii i Hiszpanii. W ich ramach ma miejsce szeroka współpraca z podmiotami z państw darczyńców, a przedsięwzięcia 
mogą być wdrażane do 2016 r. Najważniejsze obszary wsparcia obejmują ochronę środowiska i zmiany klimatyczne, badania i stypendia, społeczeństwo obywatelskie, ochronę zdrowia i wsparcie dla dzieci, równość 
płci, sprawiedliwość i dziedzictwo kulturowe. 

Rewitalizacja placu Wolności została zrealizowana w ramach projektu pn. „Inwestycje w zakresie zielono-niebieskiej infrastruktury w Grodzisku Mazowieckim”, który korzysta z dofinansowania w kwocie 4,6 mln zł 
pochodzącego z Islandii, Liechtensteinu i Norwegii w ramach funduszy EOG i funduszy norweskich. Celem projektu pn. „Inwestycje w zakresie zielono-niebieskiej infrastruktury w Grodzisku Mazowieckim” jest łagodzenie 
zmian klimatu i adaptacja do ich skutków.

Otwarcie placu Wolności po rewitalizacji
W niedzielę, 21 sierpnia mieszkańcom miasta został oddany do użytkowania odmieniony plac Wolności.  

To prawdziwa wizytówka miasta, które łączy nowoczesność z tradycją, rozwój z ekologią. Zbiorniki retencyjne, przepuszczalna nawierzchnia,  
hybrydowe oświetlenie, więcej zieleni, czyli nowoczesne podejście do miejskiej przestrzeni, które gwarantuje poprawę jakości życia mieszkańców,  

dzięki proekologicznemu myśleniu o retencji wód w samym centrum. Tak można scharakteryzować plac Wolności po modernizacji.

Mieszkańcy tłumnie przybyli na uroczyste otwarcie plac Wolności

Katarzyna Marcinkowska specjalistka 
z UM, pomysłodawczyni i osoba 
odpowiedzialna za rewitalizację placu

P R O M O C J A

URZĄD MIEJSKI W GRODZISKU MAZOWIECKIM  ul. l. Kościuszki 12a, tel. 22 755 55 34, www.grodzisk.pl

\\\ POWIAT PRUSZKOWSKI

Powiat pruszkowski zajmie 
się badaniem natężenia 
ruchu oraz sprawdzeniem 
warunków widoczności 
na skrzyżowaniach linii 
kolejowych. Wyniki mają być 
znane w październiku br.

T roska o bezpieczeństwo jest nie-
zwykle ważna. Zawsze kierowcy i 

uczestnicy ruchu muszą zachowywać 
ostrożność. Zwłaszcza przy przejaz-
dach kolejowych. Pruszkowskie Staro-
stwo Powiatowe zajmie się sprawdze-
niem natężenia ruchu oraz warunków 

widoczności na przejazdach kolejo-
wych na terenie powiatu. Stosowne 
rozporządzenie ministra infrastruktu-
ry obliguje zarządców dróg do regular-
nego wykonywania pomiarów.

Przeprowadzenie badań pozwala 
zarządcom na odpowiednie analizy 
i zastosowanie właściwych rozwią-
zań w ruchu. Warto dodać, że przy 
pomiarze natężenia ruchu drogowe-
go uwzględnia się wszystkie pojazdy 
przekraczające przejazd tj. samochody, 
rowery, motorowery. – Średnie dobo-
we natężenie ruchu drogowego na 
przejeździe kolejowo-drogowym ob-
licza się jako średnią arytmetyczną z 
pomiarów przeprowadzonych w ciągu 
dwóch dób – czytamy w dokumentacji 
postępowania.

Gdzie planowane jest przeprowa-
dzenia badań? Powiat chce je wykonać 
w jedenastu lokalizacjach. Mianowicie 

– na ul. Brzozowej, M. Dąbrowskiej w 
Komorowie, ul. Pruszkowskiej w Grani-
cy, ul. Sadowej w Pruszkowie, ul. Regul-
skiej w Regułach, ul. Głównej w Nowej 
Wsi, ul. Jesionowej w Michałowicach, 
ul. Sienkiewicza w Pruszkowie, ul. Po-
wstańców w Pruszkowie, ul. Komorow-
skiej w Komorowie, ul. Kazimierzow-
skiej w Owczarni i ul. Warszawskiej w 
Piastowie.

Na oferty zainteresowanych prze-
prowadzeniem pomiarów powiat cze-
ka do 26 sierpnia. Potem urzędnicy zaj-
mą się wyłonieniem wykonawcy, który 
na realizację badań będzie miał czas do 
20 października br.

Tekst i zdjęcie Artur Szpuda

Sprawdzą natężenie ruchu

Badania zostaną przeprowadzone w jedenastu lokalizacjach

\\\ PIASTÓW

Paul Prokop (dawniej Luca 
Dean) nie zwalnia tempa. 
Mieszkaniec Piastowa 
przygotował dla swoich fanów 
kolejną porcję muzyki.

Blisko rok temu Luca Dean, który 
obecnie tworzy jako Paul Prokop, 

mówił nam o swoich planach. – Obec-
nie skupiam się nad wydaniami w 
roku 2022 r. Nawiązałem współpracę 
z muzykiem z Wielkiej Brytanii i ra-
zem chcemy stworzyć osobne projek-
ty. Drugi projekt będzie połączeniem 
mieszanki stylów z wokalami miesz-
kańców naszego powiatu – informował 
wówczas.

Niebawem będzie można poznać 
efekty działalności Paula Prokopa. – 28 
sierpnia wydaję nową EP-kę. Remix dla 
mnie zrobiła legenda polskiej muzyki 
trance. Bardzo znany artysta na całym 
świecie, gra na największych eventach 
– informuje artysta.

Co oferuje artysta swoim fanom? 
W skład nowego wydawnictwa wcho-
dzą trzy remixy, które oddają każde 
spektrum muzyczne. Wytężona praca 
ma wprowadzić słuchaczy w wyjątko-
wy klimat. Pierwszy to głęboki miks 
Paula. Zachowuje całą mistykę orygi-
nału i prowadzi słuchacza do króliczej 

nory swoją atmosferą. Kolejny remiks 
pochodzi od właściciela wytwórni-
-Atraguna. Utwór łączy brzmienie pro-
gressive trance i odrobinę festiwalowe-
go szaleństwa. Wydawnictwo wieńczy 
legenda Matt Bukovski. 

– Road To Nowhere to produk-
cja muzyczna, która od razu wyróżni 
się nieuchwytną atmosferą i tonami, 
które są w stanie wywołać mroczną, 
eteryczną i emocjonalną pasję. Jest to 
podróż po krętej drodze, która zaczyna 
się w mroku, a u szczytu celu pojawia 
się światło, nadzieja na osiągnięcie wy-
znaczonego celu. Oryginalna produkcja 
jest drogą do uzyskania wewnętrznego 
spokoju, remix Matta Bukovskiego to 
energia i szaleństwo przeznaczone na 
festiwale takie jak Sunrise Festival w 
Kołobrzegu czy Luminosity w Holandii, 
gdzie utwór był testowany – brzmi opis 
produkcji.                           Artur Szpuda

Luca jako Paul 
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OGŁOSZENIE WÓJTA GMINY MICHAŁOWICE
Na podstawie art. 17 pkt 9 i 11 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym (Dz. U. z 2022 r. poz. 503), art. 39 ust. 1, 

art. 40, art. 41 w związku z art. 46 pkt 1 i art. 54 ust. 2 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, udziale 
społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko (Dz. U. z 2022 r. poz. 1029, 1260, 1261) zawiadamiam o wyłożeniu do 
publicznego wglądu projektu miejscowego planu zagospodarowania  przestrzennego  Gminy  Michałowice obszaru „Aleja Kasztanowa”, obejmującego 
tereny położone w obrębach geodezyjnych wieś  Pęcice, wieś Komorów i osiedle Komorów – część A (tzw. Agricola) sporządzanego na podstawie 
uchwały nr XI/110/2011 Rady Gminy Michałowice z dnia 23 listopada 2011 r.  w  sprawie  przystąpienia  do  sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego  Gminy  Michałowice  obszaru  „Aleja  Kasztanowa”,  obejmującego  tereny położone w obrębach geodezyjnych wieś Pęcice, wieś Komorów  
i osiedle Komorów, zmienionej Uchwałą Nr XXIV/288/2020 Rady Gminy Michałowice z dnia 14 października 2020 r.

Wyłożenie projektu miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego wraz z prognozą oddziaływania na środowisko odbędzie się w dniach  
od 5 do 26 września 2022 r. w Urzędzie Gminy Michałowice w Regułach przy ul. Aleja Powstańców Warszawy 1, w pokoju nr 226 na II piętrze (z wyjątkiem 
sobót, niedziel i świąt, w godzinach od poniedziałku do czwartku 9.00-15.30, w piątki w godzinach 9.00-13.30) oraz na stronie internetowej gminy 
Michałowice https://bip.michalowice.pl/zagospodarowanie-przestrzenne/plany-zagospodarowania-przestrzennego-plany-w-trak.

Dyskusja publiczna nad rozwiązaniami przyjętymi w projekcie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego odbędzie się w dniu 19 września 
2022 r. (poniedziałek) o godz. 17.00 w Urzędzie Gminy Michałowice, w Sali Multimedialnej (pok. nr 10 na parterze). Dyskusja publiczna odbędzie się  
z uwzględnieniem aktualnych wymogów sanitarnych wynikających z epidemii COVID-19. Dopuszcza się zmianę formuły spotkania otwartego na dyskusję 
online, o czym zostaną poinformowani zainteresowani za pośrednictwem odrębnego obwieszczenia, publikowanego na https://bip.michalowice.pl/urzad-
gminy/aktualnosci.

Informuje się, że sporządzanie planu objęte jest dodatkowymi konsultacjami społecznymi, w ramach których zorganizowany będzie punkt konsultacyjny. 
Miejsce i godziny otwarcia punktu konsultacyjnego opublikowane zostaną na stronie https://bip.michalowice.pl/urzad-gminy/aktualnosci.

Zgodnie z art. 18 ust. 1 przywołanej na wstępie ustawy o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym, każdy, kto kwestionuje ustalenia przyjęte  
w projekcie planu, wyłożonym do publicznego wglądu, może wnieść swoje uwagi. Uwagi do projektu planu, można składać do Wójta Gminy Michałowice  
z podaniem swojego imienia i nazwiska lub nazwy jednostki organizacyjnej, adresu oraz oznaczenia nieruchomości, której uwaga dotyczy, w nieprzekraczalnym 
terminie do dnia 14 października 2022 r.

Uwagi do projektów planów miejscowych można składać w formie pisemnej w Biurze Podawczym Urzędu Gminy (na parterze); pocztą na adres  
05-816 Michałowice – Reguły, ul. Aleja Powstańców Warszawy 1; w formie ustnej do protokołu lub za pomocą środków komunikacji elektronicznej na adres  
sekretariat@michalowice.pl lub na adres elektronicznej skrzynki podawczej Urzędu Gminy Michałowice na platformie ePUAP: /4ld31qr0t1/SkrytkaESP.  
Organem właściwym do rozpatrzenia uwag i wniosków złożonych do projektów planów miejscowych jest Wójt Gminy Michałowice. Uwagi zostaną rozpatrzone 
zgodnie z art. 17 pkt 12 ustawy o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym.

Jednocześnie w związku z postępowaniem w sprawie strategicznej oceny oddziaływania na środowisko, informuje się, że zainteresowani mogą zapoznać 
się niezbędną dokumentacją sprawy w siedzibie Urzędu Gminy Michałowice. 

Wójt Gminy Michałowice Małgorzata Pachecka
Informacja: 
1.  Administratorem podanych w uwagach danych osobowych jest Wójt Gminy Michałowice z siedzibą w Regułach, ul. Aleja Powstańców Warszawy 1 – Urząd Gminy 05-816 Michałowice 

i są one podawane w celu składania uwag do miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego.
2.  Podstawę prawną przetwarzania danych osobowych stanowi art. 18 ust. 1 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym (Dz. U. z 2022 r. poz. 503) 

Dane osobowe będą przetwarzane w ramach sprawowania władzy publicznej powierzonej administratorowi z zachowaniem przepisów Rozporządzenia Parlamentu Europejskiego  
i Rady (UE) 2016/679 z dnia 27 kwietnia 2016 r. w sprawie ochrony osób fizycznych w związku z przetwarzaniem danych osobowych i w sprawie swobodnego przepływu takich  
danych oraz uchylenia dyrektywy 95/46/WE (ogólne rozporządzenie o ochronie danych RODO). 

3.  W przetwarzaniu danych osobowych stosuje się przepisy art. 8a ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym (Dz. U. z 2022 r. poz. 503).
4.  Szczegółowe informacje dotyczące przetwarzania i ochrony danych osobowych podane są w Polityce Prywatności dostępnej w siedzibie i na stronie www Administratora:  

www.bip.michalowice.pl/obywatelwurzedzie/ochrona-danych-osobowych.
5.  Dyskusja publiczna zostanie przeprowadzona z zachowaniem reżimu sanitarnego i wszystkich środków ostrożności zgodnie z wytycznymi i zaleceniami Ministra Zdrowia i Głównego 

Inspektora Sanitarnego.

\\\ BRWINÓW

Powiat pruszkowski szuka 
wykonawcy budowy 
Powiatowego Centrum 
Opiekuńczo-Mieszkalnego  
w Brwinowie. Nie jest łatwo. 

P owiat pruszkowski podjął kolej-
ną próbę znalezienia wykonawcy 

zadania. Ogłoszony został przetarg na 
budowę Powiatowego Centrum Opie-

kuńczo-Mieszkalnego w Brwinowie. 
Kilka tygodni temu unieważnił postę-

powanie. Dlaczego? Zgłosiły się dwie 
firmy, których oferty opiewały na po-
nad 10 i 11 milionów złotych, a powiat 
przygotował na to zadanie 7,2 miliona. 
Różnica kwot była znaczącą, a więc po-
stępowanie unieważniono.

Ogłoszono kolejny przetarg i w po-
łowie września zaplanowano otwarcie 
ofert. Wówczas będzie wiadomo, czy 
sprawa zbliża się do realizacji i będzie 

można myśleć o podpisaniu umowy 
i rozpoczęciu robót. Zgodnie z doku-
mentacją budowa centrum opiekuń-
czo-mieszkalnego ma potrwać od 10 
do 12 miesięcy.

\\\   Jak będzie wyglądał  
PCOM?

Budynek ma powstać przy zbiegu 
ul. Pszczelińskiej i Torfowej. Znajdzie 
się tam miejsce dla 22 osób, które bę-
dą korzystały ze wsparcia w formie 
pobytu dziennego – w wymiarze 8 
godzin dziennie oraz dla 8 osób, które 
otrzymają wsparcie w formie całodo-
bowego zamieszkiwania przez 7 dni 
w tygodniu.

PCOM to gwarancja zapewnienia 
wsparcia dla osób z niepełnospraw-
nością. – Zaprojektowano budynek  
parterowy, niepodpiwniczony, na pla-
nie litery T, przykryty będzie dachem 

dwuspadowym. Skalą, formą i materia-
łami wykończeniowymi nawiązywać 
będzie do sąsiedniej zabudowy i będzie 
wpisywał się harmonijnie w swoje oto-
czenie. – czytamy w dokumentacji. 

Na realizację zadania powiat otrzy-
mał blisko 2,8 miliona złotych z Fundu-
szu Solidarnościowego. Umowę w tej 
sprawie podpisano półtora roku temu.

Artur Szpuda

Kolejne podejście
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\\\ REGION

Mieszkańcy trzech miast 
ogrodów dzięki ankiecie 
Stowarzyszenia LGD Zielone 
Sąsiedztwo mogą wpłynąć  
na to, gdzie i jak w najbliższych 
latach będą mogli odpoczywać 
i uprawiać sport. Na podstawie 
ich opinii powstanie projekt 
inwestycji na sumę 7 mln 
zł pochodzących z unijnych 
dotacji. 

S towarzyszenie LGD Zielone Są-
siedztwo na obszarze Podwar-

szawskiego Trójmiasta Ogrodów po-
średniczy w pozyskiwaniu środków 
na realizację lokalnych projektów z 
Programu Rozwoju Obszarów Wiej-
skich. Dzięki pomocy stowarzyszenia 

powstały już w Podkowie Leśnej i 
Brwinowie pumptracki, czyli tory dla 
rowerów. A także m.in. bieżnia, boi-

sko do siatkówki i badmintona oraz 
strefa do gry w tenisa stołowego przy 
Szkole Podstawowej im. Bohaterów 
Warszawy w Podkowie Leśnej. Z kolei 
Milanówek dzięki pomocy LGD wydał 
„Sąsiedzką książkę Kucharską Miast 
Ogrodów”, a wkrótce ma zbudować 
skatepark, czyli specjalny tor przezna-
czony do uprawiania ekstremalnej jaz-
dy na deskorolce czy rowerze. 

W latach 2014-2020 budżet LGD 
wynosił nieco ponad 9 mln zł. W latach 
2023-2027 będzie to kolejnych 7 mln zł. 

\\\   Poziom satysfakcji  
mieszkańców

Co powstanie z nowych środków? 
A czego chcieliby mieszkańcy? Jakie 
miejsca, czy inicjatywy mogłyby zostać 
zrealizowane, aby w Podwarszawskim 
Trójmieście Ogrodów skuteczniej moż-

na było wypoczywać i mieć większy 
wachlarz możliwości dla uprawiają-
cych sport?

– Odpowiedzi na te pytania po-
znamy dzięki ankiecie skierowanej do 
mieszkańców Milanówka, Brwinowa i 
Podkowy Leśnej – mówi Adriana Ska-
jewska ze Stowarzyszenia LGD Zielone 
Sąsiedztwo. – Tematem ankiety jest 
właśnie poziom satysfakcji z życia na 
terenie tych gmin. Ponieważ stowa-
rzyszenie przygotowuje się do pozy-
skania kolejnych środków z UE, wyniki 
ankiety pozwolą wspomóc inicjatywy, 
realizujące oczekiwania mieszkańców 
– dodaje.  

Ankieta jest anonimowa, wypełnie-
nie jej to ok. 5 min. Kontakt biuro LGD: 
e-mail: zielonesasiedztwo@gmail.com, 
nr tel. 22 724 58 90.

Beata Pawłowicz

Możemy kształtować 
nasze miasta

Budynek ma powstać  
przy zbiegu ulic  

Pszczelińskiej i TorfowejBudowa pumptracku w Brwinowie
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Jakie miejsca  
czy inicjatywy mogłyby 
pomóc mieszkańcom  

wypoczywać i chętniej 
uprawiać sport?
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 DAM PRACĘ 
FIRMA DROGOWA MABAU SP.Z O.O.  
Z SIEDZIBĄ W SZYMANOWIE ZATRUDNI 
OPERATORÓW KOPARKI I ŁADOWARKI. 
TELEFON KONTAKTOWY 602 353 800
Poszukiwany pracownik fizyczny:  
ogrody, kostka, ogrodzenia.  
Mile widziane prawo jazdy kat. B,  
tel. 511 126 841 
Brukarzy z doświadczeniem lub  
do przyuczenia, mile widziane prawo 
jazdy kat. B, tel. 511 126 841
Przyjmę do zakładania ogrodów,  
mile widziane doświadczenie i prawo 
jazdy kat. B, tel. 511 126 841
Zatrudnię kierowcę, konwojenta,  
tel. 22 726 86 36, 22 726 83 42
Pana do montażu tablic w Konstancinie, 
tel. 22 754 46 70 
Zatrudnię pracowników do zakładu 
mięsnego w Górze Kalwarii,  
wykwalifikowanych i do przyuczenia, 
tel. 606 259 458  

USŁUGI  
Sprzedaż i montaż okien i drzwi wew.  
i zew. Rolety zew., wew. żaluzje, plisy, 
moskitiery. Parapety wew. i zew.  
22 717 71 00, 601 623 480, 603 310 223

Pozwolenia na użytkowanie  
dla starych domów. Legalizacje  

samowoli budowlanych sprzed lat,  
tel. 695 451 655 

WYCINKA DRZEW, USŁUGI RĘBAKIEM, 
USŁUGI PODNOŚNIKIEM KOSZOWYM  
I MINIKOPARKĄ TEL. 537 537 450,  
537 537 650 
BEZPYŁOWE CYKLINOWANIE, REMONTY 
od A do Z. TADEUSZ BIAŁOGRODZKI  
Tel. 502 093 588, 22 756 57 63
Przeprowadzki tel. 505 591 721

Malowanie, glazurnictwo, podłogi i pane-
le, szybko i solidnie tel. 669 945 460
Automatyczne nawadnianie ogrodów, 
oczka wodne, ogrody. Tel. 504 01 02 01
Elewacje - docieplenia budynków  
- solidnie - tanio - 602-482-572 
Anteny TV, TV SAT. Konfiguracja i naprawa 
sprzętu RTV. Zadzwoń 501 700 315 

Anteny wideo domofony  
montaż naprawa 603375875 

KUCHNIE,SZAFY,GARDEROBY,PANELE, 
MEBLE NA WYMIAR,TEL. 723 533 233 
Docieplanie budynków, malowanie ele-
wacji, podbitka, poddasza tel. 501624562
Ogrodzenia, panele ogrodzeniowe, siatka 
+ montaż producent tel. 503 572 046 
Malarskie tanio tel. 22 7277747,  
501 976 533
Docieplanie poddaszy pianą, wylewki  
tel. 607 378 288
Wywóz gałęzi, ogrodnicze, koszenie 
519874891 
PRANIE - CZYSZCZENIE dywanów,  
tapicerki meblowej i samochodowej  
508 65 20 30
Docieplanie Budynków 795 96 96 96 
ALARMY, KAMERY, DOMOFONY  
600 421 203 
KOMINIARZ, TEL. 781 495 997 
Mycie, malowanie elewacji  
tel. 505 591 721
Tynki gipsowe i tradycyjne 604415352
Dachy, podbitka, sprzedaż,  
tel. 692 194 998
Wywozimy graty z chaty tel. 505 591 721 
Kominiarz tel. 500 214 632 
HYDRAULIK TEL. 735 392 792
Wycinka drzew tel. 505 591 721

Naprawa, serwis okien i drzwi,  
naprawa i wymiana okuć, wymiana  
szyb i uszczelek, tel. 22 717 71 00,  
603 310 223,601 623 480
Remonty, budowlane, ogrodzenia,  
tel. 513 137 581
Malowanie, hydraulika, remonty,  
tel. 501 050 907
Naprawa pralek, tel. 602 322 951
Malowanie elewacji, wnętrz, ogrodzeń, 
tel. 502 473 605, 731 758 980
Dachy - pokrycia, naprawy, papa termo- 
zgrzewalna, tel. 502 473 605, 731 758 980
Docieplanie budynków, szybko, tanio, 
solidnie, tel. 502 053 214
Budowa domów - rozbudowy,  
tel. 730 358 998
Dekarskie, naprawa dachów, rynien, ob-
róbki blacharskie, montaż dachów, papa 
termozgrzewalna, blacha trapezowa, bla-
chodachówki, tel. 577 403 312
Pranie dywanów 669 445 400

KUPIĘ  
Antyczne meble, obrazy, srebra, platery, 
odznaczenia, szable, książki, pocztówki, 
tel. 504 017 418

SPRZEDAM  
Węgiel, ekogroszek, koks Skład Węgla 
Prażmów tel. 22-727-07-00

AUTO-MOTO KUPIĘ
Odkupimy twoje auto. Wysokie ceny. 
tel. 510 210 692 

AUTO-KASACJA SKUP-AUT  
legalna FIRMA 515 514 100 

Skup aut za gotówkę szybki dojazd  
i wycena tel. 533 525 533
Skup kamperów, przyczep kempingowych 
505 530 300
Skup aut na kasację 508206738 
Skup aut 2010-2021r. 505 530 300 

NIERUCHOMOŚCI KUPIĘ
KUPIĘ ZA GOTÓWKĘ KAŻDĄ  
NIERUCHOMOŚĆ DO REMONTU,  
Z PROBLEMEM PRAWNYM, ZADŁUŻONĄ, 
UDZIAŁ. TEL. 786-805-828    

NIERUCHOMOŚCI SPRZEDAM
Działki budowlane 800 m2 i działki  
rekreacyjne k. Prażmowa,  
tel. 602 770 361, 791 394 794 

Lokal użytkowy 500 m2 w centrum  
Piaseczna c. 3 mln zł,  Działka 5 ha  
Walendów (jednorodzinne), Działka 2 ha 
Słomin (bliźniaki, szeregowe),  
Wyposażone 3 pok. 64 m2, 580 tys. zł  
i 5 pok. 101 m2, 850 tys. zł.  
z klimatyzacją, ogródkami i parkingiem, 
Lesznowola ul. Salamandry  
tel. 538 533 833 BRZOSKI.com

NIERUCHOMOŚCI WYNAJEM
1-ka 650/Os, 2x400/Para +Opł 
502222555 
PESEL, Meld, Umowa 720908080      

NAUKA 
Matematyka, 664 438 144           

ZDROWIE 
Protezy zębowe naprawa  
Tel. 502 031 221  

SEZAM, sklep zielarsko-medyczny  
i zdrowa żywność, ul. Czajewicza 1,  

róg Nadarzyńskiej, PIASECZNO,  
tel. 506 76 74 74              

RÓŻNE
Wynajmę Salę Weselną na 300 osób  
+ 36 miejsc hotelowych lub zorganizuję 
przyjęcie Biały Dworek w Prażmowie  
tel. 722-202-966  

FINANSE  
Kredyty tel. 513 654 277
Oddłużanie z pożyczek pozabankowych 
733-150-555

Zamów ogłszenie drobne
za drobne 786 202 066
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\\\ PRUSZKÓW

Sukces kolarki z Pruszkowa! 
Podczas mistrzostw Europy  
w kolarstwie torowym  
w Monachium, Urszula Łoś 
zdobyła srebrny medal  
w rywalizacji w keirinie.

Od początku zmagań reprezentant-
ka Polski prezentowała doskonałą 

formę, co ma odzwierciedlenie w osią-
ganych przez nią wynikach. Łoś wylo-
sowała prowadzenie w trzech pierw-
szych rundach w finale. Wymagało to 
od niej skupienia i odpierania ataków 
najgroźniejszych rywalek, które jechały 
za jej plecami.

Urszula Łoś dzielnie walczyła, 
jednak dwa okrążenia przed końcem 
wyprzedziła ją Lea Friedrich. Polkę cze-
kał kolejny atak ze strony rywalki. Tym 
razem była to Mathilde Gros z Francji. 
Ta jednak nie dała rady, zabrakło jej sił 
i straciła trzecie miejsce na rzecz Oleny 
Straikowej z Ukrainy.

Zawodniczka przekroczyła linię 
mety jako druga. Polka zdobyła tytuł 
wicemistrzyni Europy. Ogromny suk-
ces Łoś i wielka radość dla naszego 
kolarstwa torowego. – Wicemistrzy-
ni Europy! Jak to brzmi! A ja dalej nie 
wierzę! – skomentowała swój występ 
Urszula Łoś.

\\\   Sukces za sukcesem
Warto dodać, że w Monachium 

nasza zawodniczka spisuje się znako-
micie. Łoś sięgnęła również po brąz w 
sprincie drużynowym, gdzie jechała 

razem z Marleną Karwacką oraz Nikolą 
Sibiak.

Urszula Łoś może pochwalić się 
największym sukcesem w karierze. 
Monachium przyniosło jej i polskiemu 
kolarstwu wiele powodów do rado-
ści. W swojej kolekcji ma ona również 
wiele medali Mistrzostw Polski czy 
Pucharów Świata. Przypomnijmy, że 
w 2019 roku w Brisbane zdobyła złoto 
w sprincie drużynowym. Zawodniczka 
ma także za sobą start w igrzyskach 
olimpijskich w Tokio.

Artur Szpuda

\\\ PRUSZKÓW

Znicz Pruszków przegrał na 
wyjeździe z Olimpią Elbląg 1:2. 
To trzecia porażka żółto- 
-czerwonych w rozgrywkach.

W tym sezonie pruszkowskiej 
drużynie nie leżą mecze wy-

jazdowe. Na obcym terenie Znicz wy-
walczył tylko jeden punkt w czterech 
spotkaniach.  Żółto-czerwoni zremiso-
wali z Polonią Warszawa 1:1. Przegrali 
z Kotwicą Kołobrzeg (1:2), Siarką Tar-
nobrzeg (0:4), a w 7. kolejce z Olimpią 
Elbląg.

Skupmy się na ostatnim starciu 
Znicza. Starcie z Olimpią nie zaczęło 
się po myśli gości. W 4. minucie gospo-
darze wyszli na prowadzenie za sprawą 
Arona Stasiaka. Gracz Olimpii pokonał 

Piotra Misztala. Podobnie zaczęła się 
druga części gry. Tym razem bramkę 
dla Olimpii zdobył Dawid Wojtyra. 
Znicz odpowiedział trafieniem Macieja 
Firleja w 55. minucie. Mecz zakończył 
się wynikiem 2:1. Znicz nadal bez zwy-
cięstwa na wyjeździe.

Dotychczas żółto-czerwoni zgro-
madzili 10 punktów w II lidze. W 8. ko-
lejce pruszkowski zespół zagra u siebie 
z Górnikiem Polkowice. Spotkanie od-
będzie się 28 sierpnia o godzinie 15.00.

\\\   Pierwszy krok
Znicz Pruszków ogłosił nabór na 

zajęcia dla dziewczynek i chłopców 

w wieku 3-5 lat. Celem programu jest 
popularyzacja sportowego trybu życia 
i aktywności fizycznej wśród najmłod-
szych.

Artur Szpuda

\\\ GRODZISK MAZOWIECKI

An Jaehyun i Hiroto Shinozuka 
zostali nowymi tenisistami 
Bogorii Grodzisk Mazowiecki.

R uchy transferowe w zespole z ul. 
Westfala robią wrażenie. Do Bo-

gorii dołączył 44. zawodnik rankingu 
WTT An Jaehyun. Po raz pierwszy Ko-
reańczyk z dobrej strony pokazał się w 

2019 roku w mistrzostwach świata w 
Budapeszcie. Jego postawa sprawiła, że 
stał się rozpoznawalny i ceniony. An do-
tarł wówczas do półfinału, gdzie prze-
grał z Mattiasem Falckiem. Najwyżej 

w światowym rankingu gracz Bogorii 
był na 35. lokacie. Ostatnio był zwią-
zany z LOTTO, Polski Cukier, Gwiazdą 
Bydgoszcz, jednak nie zagrał w żadnym 
meczu ligowym.

Kolejnym graczem, który zasilił 
grodziski zespół jest Hiroto Shinozu-
ka. Japończyk zajmuje 53. miejsce w 
światowym rankingu. 19-latek ma za 
sobą wygraną w turnieju WTT Feeder 
Fremont w Stanach Zjednoczonych. 

Ostatnio Shinozuka dotarł do półfinału 
WTT Feeder w Budapeszcie. 

Wcześniej kontakt z Bogorią pod-
pisał Jang Seongil.

Artur Szpuda

Wicemistrzyni Europy

Przegrana w Elblągu 

Koreańczyk i Japończyk 
w Bogorii

Urszula Łoś zdobyła srebro ME
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Znicz nadal bez zwycięstwa na wyjeździe

Honsiu Shinozuka

FO
T. 

ZN
IC

Z 
PR

US
ZK

ÓW
/F

B

FO
T. 

BO
GO

RI
A 

GR
OD

ZI
SK

 M
AZ

OW
IE

CK
I

Łoś sięgnęła również 
po brąz w sprincie 

drużynowym

Dla dzieci i młodzieży klub jest dosko-
nałym miejscem do rozpoczęcia przygody 
ze sportowym tańcem towarzyskim. Z kolei 
dla dorosłych taniec w Top Dance to idealny 
sposób na relaks oraz poprawę kondycji.
1. Zapewniamy mistrzowską kadrę 

Dobry nauczyciel to podstawa, a w na-
szej szkole dbamy o stała kadrą trenerów  
z wynikami (m.in. Mistrz Świata) i wykształ-
ceniem (m.in. doktor z dziedziny nauk me-
dycznych i nauk o zdrowiu w dyscyplinie 
nauk o kulturze fizycznej, wykładowca AWF 
Warszawa). Nasi trenerzy to ludzie z pasją 
i poczuciem misji – uczestniczą w szkole-
niach i warsztatach tanecznych, jak również 
działają w strukturach Polskiego Związku 
Sportu Tanecznego. Ze szkołą współpracu-
ją też personalny trener fitness, psycholog 
sportowy oraz fryzjer topowych tancerzy. 
2. Osiągamy wspaniałe wyniki 

Profesjonalna i obeznana w świecie tań-
ca kadra Top Dance, w połączeniu z  nauką 
poprzez zabawę, to gwarancja sukcesu. Za-
wodnicy Top Dance regularnie zdobywają 

trofea podczas imprez na arenie krajowej  
i nie tylko. Medale Mistrzostw Polskich i mię-
dzynarodowych turniejów pozwalają im na 
uzyskanie sponsorów i stypendiów. 

Dzięki osiąganym wynikom często jeste-
śmy gośćmi w telewizji. 
3. Zapewniamy infrastrukturę 
idealną do tańca

Zajęcia odbywają się w nowoczesnej, 
przestrzennej hali sportowej w Pruszkowie, 
o powierzchni użytkowej blisko 1000 m kw. 
(arena sportowa o wymiarach 18 x 30 m). Co 
ważne, hala jest wyciszona i posiada parkiet.
4. Uczymy tańczyć każdego

Zapewniamy indywidualne podejście, 
a nasi uczniowie pracują w 9 grupach, do-
pasowanych do ich umiejętności i aspira-
cji. Nasi najmłodsi tancerze mają zaledwie  
3 lata! Z myślą o nastolatkach, którzy do-
piero chcą rozpocząć przygodę z tańcem, 
tworzymy nową grupę (wiek 13-18 lat). 

Oprócz zajęć dla dzieci i młodzieży, 
prowadzimy również lekcje dla dorosłych. 
Są to m.in. zajęcia skierowane tylko do ko-
biet – Ladies Latino. To rewelacyjny trening 
pewności siebie poprzez naukę poruszania 
się w rytm salsy i cha-cha-cha. Oferujemy 
również naukę tańca w parach oraz lekcje z 
„pierwszego tańca”.
5. Angażujemy się w projekty

Klub Top Dance realizuje różne projekty, 
m.in. z dofinansowania miasta, ale nie tylko. 
Dzięki dofinansowaniu z budżetu miasta, 

prowadzimy projekt „Tańcz i Ćwicz z Top 
Dance” już drugi rok. To bezpłatne zajęcia 
dla dzieci i młodzieży z Pruszkowa, prowa-
dzone przez kilkukrotnych Mistrzów Europy 
i Świata w tańcu. 

Angażujemy się również nieodpłatnie 
do promocji tańca, sportu i zdrowego trybu 
życia oraz promowania miasta Pruszkowa. 
6. Wspólnie dbamy o atmosferę

W UKS Top Dance o wspaniałą atmosferę 
dbają nie tylko trenerzy, ale również dzieci 
i ich rodzice, którzy dobrze znają pojęcie 
fair play i wspierają wszystkich zawodni-
ków klubu. Wspólne imprezy integracyjne 
oraz obozy przygotowawcze są zawsze bar-
dzo wyczekiwane przez dzieci i zostawiają 
ogrom niezapomnianych wspomnień.  
7. Organizujemy mistrzowskie imprezy

UKS Top Dance jako jedyny organizuje 
duże międzynarodowe imprezy taneczne 
(festiwale/turnieje) o tak wysokiej randze 
jak Mistrzostwa Polski. Najbliższy turniej 
już w październiku, a będą to pierwsze  
w Pruszkowie Mistrzostwa Polski w Tańcu 
Sportowym.

Bądź na Topie z Top Dance! 
Twoje dziecko marzy o karierze tanecznej? A może chcesz nauczyć się poruszać w rytmie cha-cha-cha 
albo salsy, by rządzić na parkiecie? Poznaj 7 powodów, dla których warto tańczyć z UKS Top Dance.

UKS Top Dance: ul. Lipowa 31 (hala sportowa w Szkole Podstawowej nr 6), 05-800 Pruszków
Otwarte od poniedziałku do piątku, w godz. 17.00-21.00, tel.: 506 116 447 lub 506 506 933
mail: uks.topdance@gmail.com, www.top-dance.pl, zapisy: https://www.top-dance.pl/zapisy/


